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دانشگاه در جبهه-39 - ابت�دا بگوی�م از اینکه چنین وقت�ی را برای 
گفت وگو با صفحه دانشگاه روزنامه کیهان اختصاص 
دادید متش�کرم. حاج آقا شریعتی! بگذارید شروع 
بحثمان این طور باشد کمی از خودتان بفرمایید، کجا 
متولد شدید و درس خواندید؟ از سوابق تحصیلی و 

اجرایی تان بفرمایید؟
متولد قم هستم و دوران دبستان را در آنجا سپری 
کردم. سال 42 پدرم برای این که من درس بخوانم آمد 
به تهران. دوران دبیرس��تان را در تهران درس خواندم. 
یکی دبیرس��تان طبرس��ی بود در کوچه مؤید خیابان 
خی��ام نزدیک ب��ازار ، یکی هم دبیرس��تان مروی بود؛ 
همین خیابان ناصرخسرو. دیپلم ریاضی  را خرداد 46 از 
آنجاگرفتم. پدر من روحانی بسیار معتقدی بود. نذر و نیاز 
می کرد تا خدا یک پسری به ایشان بدهد که روضه خوان 
امام حسین باشد. من سال 46 درامتحان تافل اعزام به 
خارج شرکت کردم. در امتحان هم پذیرفته شدم و قرار 
بود بورس ش��وم برای آمریکا، هزینه اش را هم دانشگاه 
میامی پذیرفته بود. پدرم فوق العاده ناراحت بود. اما به 
هر ترتیب اتفاقاتی پیش آمد که از این کار منصرف شدم 
و به حوزه رفتم. آذر 46 رفتم طلبه ش��دم. خدا رحمت 
کند مرحوم آقای مطهری  به مدرسه ما می آمد و درس 
می داد. ایشان فرمودند که شما دانشگاه هم بروید. امتحان 
دادم و دانشکده الهیات تهران قبول شدم. هم طلبگی ام 

را ادامه دادم و هم دانشجوی دانشگاه بودم.
انقلاب ش��د و بعد از انقلاب مس��ئولیت هایی را بر 
عه��ده گرفتم اما س��ال 65 خودم را منتق��ل کردم به 
دانشگاه علامه طباطبایی و به عنوان کارشناس مشغول 
شدم؛ تقریبا تا گزینش من انجام شد رسید به سال 67. 
از بهمن سال 67 عضو هیأت علمی شدم.  بلافاصله هم 
شدم رئیس دانشکده روانشناسی و علوم تربیتی، بعد شدم 
معاون دانشجویی دانشگاه.  مدتی در وزارت کشور معاون 
پارلمانی وزیر کشور بودم. بعد در جریان اصلاحات از آن 
جا عزلم کردند. رفتم به ارتش و دو سال معاون عقیدتی 
سیاسی بودم. بعد از آن هم 5 سال معاون آموزشی آنجا 
بودم که سال 84 دوباره آمدم این جا و مسئولیت اینجا 

را برعهده گرفتم.
- حاج آق�ا م�ا خیلی س�ؤال  درب�اره دوران 
مدیریت ش�ما در دانش�گاه علامه داریم؛ اما اگر 
صلاح بدانی�د می خواهیم اول خودت�ان برایمان 
تعری�ف کنید که چه اقداماتی ش�ده اس�ت؟ چه 

کارهایی کرده اید در این دانشگاه؟
از وقت��ی ما آمده ای��م کارهای زیادی انجام ش��ده 
اس��ت که امیدوارم یک روز، یک نفر منصفانه بنشیند و 
کارنامه ما را به دور از این جنجال ها و تنگ نظری های 
سیاسی ببیند و بررسی کند؛ برای مثال در حوزه عمرانی 
کارهایی کردیم برای دانشگاه که غیر ممکن بوده است. 
بنده که آمدم این جا یک تل خاک بود. جز س��اختمان 
مدیریت هیچ چیز دیگری نبود. این فضای سبزی که شما 
می بینید، این دیوارکشی ها، این آسفالت، آن ساختمان ها، 
این ها هیچ کدام نبود. به فضل خداوند سبحان کل این 
مجموعه ساخته شد. دور تا دور را دیوار کشیدیم. مسیر 
را آس��فالت کردیم. دو تا ساختمان را بازسازی کردیم. 
یک آشپزخانه 4000 متری مدرن مکانیزه ساختیم. یک 
استخر و مجموعه ورزشی دانشجویی ساختیم. حدود ده 
هزار متر سالن های متعدد، استخر 2600 متری. دانشکده 
مدیریت با مساحت 11 هزار متر مربع در مراحل نهایی 
و پایانی س��اخت است. مسجد دانشگاه با حدود 5 هزار 
متر زیربنا در دو طبقه رو به اتمام اس��ت. یک دانشکده 
دیگری با 11 هزار متر زیربنا در حال احداث اس��ت که 
اسکلتش بالا رفته. علاوه بر این ها، کل املاک دانشگاه را 
شناسنامه دار کردیم، یعنی از ثبت برایش سند گرفتیم، 
یک س��انتی متر زمین نه این جا، نه کرج، نه در ش��هر، 
نداریم که س��ند نداشته باشد؛ وقتی بنده آمدم املاک 
دانشگاه فقط دو قطعه اش سند داشته، الان به نود قطعه 
رسیده است. روزی که من آمدم اینجا در خوابگاه های ما 
اصلا ورزش نبود به خصوص در خوابگاه های دختران. در 
خوابگاه هشتصد، نهصد نفره دو تا سالن ورزشی ساختیم 
که دخترها بروند آنجا ورزش کنند. یک سالن به ارتفاع نه 
متر و مساحت ششصد متر؛ یک سالن هم سالن مطالعه 
س��یصد متری کاملا هم رعای��ت کردیم که دخترها در 
حیاط و راهرو ها مش��کلی نداش��ته باشند؛ خوابگاه های 
دیگ��ر هم همین ط��ور. الان هیچ خوابگاهی نداریم که 
یک ورزشگاه ولو کوچک نداشته باشد. چه برای پسرها 
و چه برای دخترها، چون ورزش و نشاط خیلی در رفتار 
دانش��جو مؤثر است. بس��یاری از خوابگاه ها در گذشته 
اینترنت نداش��تند، اما الآن بعضی هایش اینترنت بدون 

سیم هم دارند.
- فیلتر هم دارید؟

الان که دیگر خود مخابرات هم فیلتر می گذارد آن 
وق��ت ما نگذاریم! ]با خن��ده[ بله فیلتر هم داریم؛ البته 
آن هایی که می روند در حوزه مسائل علمی هیچ مشکلی 
برایشان نیست. یعنی اگر کسی احیاناً برود دنبال دانلود 

کردن فیلم های مبتذل و این چیزها، محدودیت دارد.
- از کارهای�ی ک�ه ب�رای دانش�جویان انجام 

داده اید می فرمودید ...
بله، عرض می کردم؛ الان طرح تجمیع دانشگاه یکی 
یکی دارد پیاده می شود. ما اعتقادمان این است که هر 
دانش��گاهی را در یک هکتار بسازیم. از این یک هکتار 

شهید سید محسن صانعي مهري در ماه رمضان 
س��ال 1343 در تهران متولد ش��د. دوره پنج ساله 
ابتدایي را در دبستان فضیلت نارمک تهران گذراند .
در سال 1350 به علت مأموریت پدر، به کشور 
عراق مس��افرت نمود و تحصیلات راهنمایي و سال 
اول دبیرستان را در مدرسه علوي ایرانیان در نجف 
گذراند. این مسافرت مقارن با ایام تبعید حضرت امام 
در نجف بود و با ایجاد علاقه شدید در وي نسبت به 
امام خمیني، هر شب افتخار دست بوسي و همراهي 

امام را در مرقد مولي الموحدین)ع( مي یافت. 
بعد از بازگش��ت از سفر عراق دوره دبیرستان را 
در دبیرستان کمال)احمدیه( تهران به پایان رساند 
و در س��ال 62 موفق به اخذ مدرک دیپلم گردید و 
بعد از شرکت در کنکور سراسري دانشگاه در رشته 
آبیاري پذیرفته شد. اما به دلیل عدم علاقه به رشته 
مورد نظر در سال 63 مجدداً در کنکور شرکت کرده 
و در رشته فني مهندسي دانشگاه تهران قبول شد.

از این زمان به بعد، حضور در جبهه و کلاس هاي 
درس دو کار توأمان وي شده بود. تا اینکه سرانجام 
در27 اس��فند 1365 در جبهه هاي نبرد حق علیه 

باطل در شلمچه به درجه رفیع شهادت نائل شد.
در قسمتی از وصیت نامه این شهید آمده است:
خدایا! بیشترین و بزرگترین کاري که مي توانستم 
بکنم همین بود که به جبهه بیایم به امید هجرت به 
سوي تو. خدایا اگر خواسته باشي با عدل خود اعمال 

مرا محاسبه کني در عاقبت خود بیمناکم.
اي مردم!  س��عادت در جبهه است. سعادت در 

پیروي از امام است. امام را تنها مگذارید.
اي م��ردم! اگر خدا خون م��را بپذیرد و قدرت 
مواخذه نسبت به مردم همزمان من را به من بدهد، 
آن گاه جلوي کساني را که به هر نحو روبروي انقلاب 

ایستاده اند، خواهم گرفت.
پدر و مادر عزیزم! مگر ش��ما نمي خواستید که 
فرزندتان به سعادت برسد مگر تمام تلاش و کوشش 
ش��ما براي من نبود پس چه سعادتي بالاتر از اینکه 
ب��ه دام زندگي پس��ت نیفتادم و ب��ه جبهه آمدم و 

همچنین شد.
...ب��ه م��ردم بگوئید اگر کار جن��گ را یک روزه 
نکنن��د، باید تن به صلح تحمیلي بدهند که خیانت 

به خون شهدا کرده اند .

 دانشجوی
شهید 
سید 

محسن 
صانعی
 مهری 

قرار بود دانشجوی دانشگاه میامی بشود در آمریکا، اما سر از حوزه علمیه قم درآورد و دکترای الهیات را هم از دانشگاه تهران گرفت؛ حالا هم در دفتر ریاست 
دانشگاه علامه طباطبایی نشسته است. سید صدرالدین شریعتی را این روزها به لطف مسئولین تازه وزارت علوم و اسناد حوزه وزارتی ای که به بیرون درز دادند! کمتر 
دانشجویی است که نشناسد. اینکه نامه های یک رئیس دانشگاه به وزیر علوم، سر از سایت های اینترنتی معلوم الحال درآورد برایش قابل پیش بینی بود. همان روز که 

کارت کتابخانه داریم، کارت رستوران داریم، کارت خوابگاه 
داریم، کارت دانشجویی داریم، بعضی کارت های کانونی هم 
داریم. خب این ها خیلی وقت برده است. من واقعا شرمنده 
معاونین خودم هس��تم. هستند معاونینی که اخیرا با من 
همکاری می کنند. گاه من می بینم این معاونم تا یک بعد 
از نصفه شب در خوابگاه ها حضور دارند. این خیلی عظیم 
اس��ت، خدا را گواه می گیرم یک ریال هم بابت این کارها 
بهشان نداده ام. همه بر اساس عشق و اعتقادشان بوده است.
- آق�ای دکتر، ارتباط ش�ما و دیگر مس�ئولان 
دانش�گاه با دانشجویان چطور اس�ت؟ اصلًا با بدنه 
دانشجویی در ارتباط هستید، در جریان مشکلات 

و دردهای آنان هستید ...
بله حتماً همین طور اس��ت؛ دانشجویان فرزند خود 
ما هس��تند و برای ارتباط بهتر تلاش کردیم دانشجویان 
خودمان مسئولیت اجرایی را بر عهده بگیرند، مثلًا معاونت 
فرهنگی و دانش��جویی دانش��گاه لیسانسش این جا بوده 
است، فوق لیسانس��ش این جا بوده است، دکترایش هم 
این جا بوده است، در خوابگاه زندگی کرده است. می فهمد 
خوابگاه یعنی چه! معاون پژوهش��ی هم همین طور. اینها 
فضا را می شناسند. یعنی کسانی را می گذاریم که خیلی 
اتو کش��یده و عصا قورت داده با دانش��جو برخورد نکنند؛ 
احس��اس خوابگاه را داشته باشند، احساس دانشجویی را 
داشته باشند و با دانشجو برخورد احساسی عاطفی بکنند، 

سعی کنند که پدر باشند برای دانشجو.
معاون دانش��جویی ما در طول سال مرتبا دیدار دارد 
از خوابگاه ه��ا. چیزی حدود 5 تا 6 هزار نفر در خوابگاه ها 
هس��تند. گروهی از مسئولان دانش��گاه را با خود می برد، 
معاون پژوهش��ی را، معاون آموزشی را، مدیر کل خدمات 
را، مدیر کل دانش��جویی را می ب��رد. این ها در این فضای 
خوابگاه می نشینند مسائل مختلف شان را مطرح می کنند. 
بنده س��ایت خودم در دسترس همه است، هر کسی هر 
چه دلش می خواهد روی س��ایت من می نویسد بلافاصله 
هر روز صبح بنده س��ایتم را چک می کنم، دانش��جو یک 
ارتباط الکترونیکی مس��تقیم با من دارد. هر نامه ای را که 
می خواهد بنویسد بلافاصله روی این سایت بنده می آید، 
اگر من نباشم، منشی می خواند و تلفنی از من می پرسد 
که دانش��جو همچین تقاضایی دارد. به چه کس��ی ارجاع 
کنیم. بنده تلفنی این کار را انجام می دهم. شماره پیگیری 
هم دارد که دانشجو متوجه شود کارش به کدام معاونت 
ارجاع شده است. اگر جایی حق با دانشجو باشد و خلاف 
شده، بنده باید برخورد کنم؛ بعضی وقت ها هم می نویسم 
دانش��جوی عزیز ببخش��ید دیگر قانون بیش از این اجازه 
نمی دهد. من اعتقادم این اس��ت ک��ه ما در نظام تربیتی 
اگر صادقانه بدون غ��رض با یک هدف خدمتگزاری وارد 
کار ش��ویم و دانشجو احساس کند ما صادقیم و تبعیض 
نمی خواهیم داشته باشیم و واقعا می خواهیم مشکلش را 
حل کنیم، با ما هم نوا و همصدا می شود. ولی اگر احساس 
کرد ما سرکارش گذاشتیم، دور باطل ایجاد کردیم دائم از 
یک نقطه به نقطه دیگر پاسش می دهیم عصبانی می شود؛ 
قطعا در مقابل ما موضع می گیرد و ما باید کاری کنیم که 
دانش��جو ما را صادقانه به عنوان خدمتگزار خودش ببیند 
حالا یک جا هم ممکن است دانشجو از این فضا استفاده 
کند و رفتاری از او س��ر بزند، آنجا هم باید تحمل کنیم، 
یک مقدار صبور باش��یم بالاخره تندی ها را تحمل کنیم. 

این برخورد را ائمه به ما یاد داده اند.
- ب�رای فض�ای فک�ری و علمی دانش�گاه چه 
کارهایی انجام ش�ده است؟ ش�اید برخی اعتراض 
داش�ته باشند که فضای دانشگاه علامه یک فضای 
بسته ای شده؛ در تبلیغات انتخاباتی بعضی نامزدهای 
ریاست جمهوری هم دیدیم که انگار تکیه کلامشان 
این بود که فضای دانشگاه ها امنیتی شده است و ...؛ 
واقعاً اینطور اس�ت؟ یک چنین فضایی در دانشگاه 

داریم؟
بن��ده به هیچ عنوان چنین فضایی را بر دانش��گاه ها 

دادند. ما در دانش��گاه دنبال این نوع حرکت های سیاسی 
هس��تیم که در واقع فکر سیاس��ی و شخصیت سیاسی و 
اندیش��ه سیاسی بر اساس معیارهای انسانی و آن نگرش 
دینی حاکم شود چون هر چقدر ما در این جهت حرکت 
کنیم آن وقت اس��ت که می توانیم در مقابل حق و باطل 
موضع گیری مناس��ب داشته باشیم، ولی اگر دائم آمدیم 
کف زدیم، داد کش��یدیم، فریاد زدیم و شعارهای بی مبنا 
دادیم آن وقت است که موضع گیری هایمان خیلی موضع 

گیریهای منطقی نمی شود.
- در مورد فضای فکری و علمی چطور؟

آن هم به همین ش��کل؛ بنده که ریاست دانشگاه را 
به عهده گرفتم اینجا گروه قرآن نداشت! دانشکده علامه 
طباطبایی که به نام مفس��ر بزرگ قرآن است، گروه قرآن 
نداش��ت! به نام فیلس��وف بزرگ اس��لامی است، فلسفه 

اسلامی نداشت!

مثلًا چه حرف هایی ]با خنده[ 
- مثلاً اینکه سخت گیر هستید؛ برای دانشجویان 
محدودیت ایجاد می کنید و از این حرف ها ... شاید 
خودتان بهتر از من بدانید ... می خواهیم از خودتان 

بپرسیم که ماجرا چیست؟
بله از این حرف ها ش��نیده ام اما واقعیت چیز دیگری 
است، بسیاری از مطالب حاصل القائات مسموم است؛ خیلی 
وقت ها پیش آمده بچه هایی که نامه نوشته اند و گفته اند ما 
در فلان جا، فلان کار را کردیم عذر می خواهیم، ببخشید؛ 
ما فریب خوردیم یا تحت تأثیر القائات فلان استاد و فلان 
ش��خص سیاس��ی قرار گرفتیم و اشتباه قضاوت کردیم و 
حالا فهمیدیم که مسأله اش��کال دارد، عذر می خواهیم. 
این یک واقعیت اس��ت، وقتی که پیش داوری می ش��ود، 
یک پندار منفی برای افراد به وجود می آید. متأسفانه در 
مورد ش��خص من، یک خرده پیش داوری ها از جریانات 
سیاسی وجود دارد سعی می کنند به دانشجو ها القا کنند 
که دانشگاه چنین است، چنان است؛ رئیسش چنین است 
چنان اس��ت؛ سخت می گیرد؛ در حالیکه ما قانون مداری 
را در مجموعه حاکم کردیم. آن جایی که قانون خش��ن 
اس��ت و باعث اصطکاک می ش��ود، آنجا هم با عطوفت و 
مهربانی مس��ائل حاشیه ای را یک مقدار تلطیف می کنیم 
و ت��ا جایی ای��ن کار را می کنیم که به آن اصل حاکمیت 

قانون خدشه ای وارد نشود.
- چرا آقای ش�ریعتی؟ چرا به دانشجویان  القا 
می کنند؟ مگر چه کار می کنید با دانشجویان؟ چرا 
در مورد افراد دیگر چنین نمی کنند؟ لابد یک خبری 

هست دیگر ...
]می خندد[ ... بلاتش��بیه؛ بر س��ر پیغمب��ر خدا هم 
آش��غال می ریختند، ما که چیزی نیس��تیم. همیشه یک 
سری هستند که نمی خواهند حرف حق به گوش برسد. 
می گفتن��د حرف های پیغمبر را گ��وش ندهید. وقتی که 
می روی��د پیش پیغمبرگوش هایت��ان را بگیرید. علیه آن 

کلاس ها و ... فکر کنم شما اولین دانشگاهی هستید 
که این کار را انجام دادید، یعنی کلاس های دختران 
و پس�ران را مجزا کردید؛ چرا؟ چطور ش�د که این 
تصمیم را گرفتید؟ چون می دانید خیلی ها در برابر 
این کار شما موضع گرفتند ... حالا این کار نتیجه ای 

هم داشته است؟
البته که نتیجه داشته، من با هر کسی که در این زمینه 
شبهه ای داشته باشد حاضرم صحبت کنم و کاملًا با دلیل، 
با آمار و ارقام، با تجربه هایی که در این چند سال نصیبمان 
شد، او را قانع کنم که این کار، علاوه بر اینکه مطابق نص 

صریح قانون است، خیلی هم مفید و کارآمد است.
یادتان هست دو س��ال قبل، سه سال قبل، سعادت 
آباد، پل مدیریت؛ آن پسر 28 ضربه چاقو زد به آن دختر 
خانم. متأسفانه هر دوی آنها دانشجوی ما بودند. دانشجوی 
دانشکده ادبیات ما بودند. اولش یک خرده جراید دلسوزی 
کردند و گفتند باید ریشه مشکلات را پیدا کرد اما آخرش 
چه شد، تمام شد. آن پسر را هم اعدام کردند؛ خدا شاهد 
است وقتی من پدرش را دیدم آتش گرفتم، یک پیرمرد رنج 
دیده و زحمت کشیده؛ آخرش چه شد؟ هیچی. آیا اصل 
مس��أله پاک شد؟ ما ریشه یابی کردیم، دیدیم این ها کنار 
هم در کلاس نشس��ته اند، گفت و گویی کرده اند، خنده ای 
کرده اند، پیامکی داده اند، پیامکی گرفته اند، جزوه ای و از 
این جور چیزها. این پس��ر خیال کرده اس��ت این دختر 
دلش او را می خواهد. بعد رفته خواستگاری و جواب منفی 
ش��نیده، بعدش هم تهدید کرده و باقی ماجرا. این که ما 
آمدیم ساماندهی کلاسها را انجام دادیم به خاطر جلوگیری 

از همین مفاسد است.
مادری آمد این جا پیش من گریه می کرد، می گفت 
آقای شریعتی دخترم هم شوهر دارد، هم بچه دارد؛ اما یک 
پسر دانشجو نشسته است زیر پایش دارد از بین می بردش. 
رفتم هر دو را آوردم این جا با آنها صحبت کردم. دیدم خانم 
فوق لیسانس است، پسر لیسانس. متعجب بودم چه طور 
شده است که این زن فوق لیسانس با یک پسر لیسانس 
همنشین شده! از خودش پرسیدم، گفت من چند درس 
پیش نیاز داشتم، من را فرستادند درس های پیش نیاز را 
در گروه این ها بگیرم و کنار این پسر نشستم و... مادرش 
که آم��ده بود پیش من، گریه می ک��رد؛ می گفت بعضی 
شب ها 5 ساعت ، 6 ساعت تلفن به هم می زنند، کار بالا 
گرفته و شوهر این زن شکایت کرده است و ماجرایی که 
این خانواده را از هم پاشیده است. ما نمی دانیم که این ها 
چه تبعات اجتماعی در زندگی شان و بچه شان دارد. این ها 
را من با چه زبانی بگویم! به چه کس��ی بگویم! بلند شوم 

بروم به مردم بگویم!
حالا ما این جا چه کار کنیم؟ همین طور بایستم بگویم 
من رئیس هستم و دلم به این خوش باشد! این هایی که 
عرض کردم فقط چند نمونه بود؛ ما همه این ها را دیدیم 
و اقدام کردیم برای حل ریش��ه مش��کلات. حالا بعضی ها 
دائم در بوق و کرنا می کنند نه چیزی نبود. یعنی چه که 
چیزی نبود! آیا نگاه کردید که چیزی هس��ت یا نیست؟ 
چه طور ما می بینیم، شما نمی بینید؟ شما چشمتان را به 

کوری زده اید یا کورچشمی پیدا کرده اید.
شواری عالی انقلاب فرهنگی قانون گذاشته است که 
اگر دانشگاهی توان دارد، کلاس ها را جدا کند. این قانون 
برای امس��ال و پارسال هم نیست، برای بیش از 20 سال 
قبل است. بنده احس��اس کردم دانشگاه ما هم توان این 
کار را دارد و هم ش��رایط این کار را، مسائل مالی اش هم 
که بهتر شده است. آمدم کلاس ها را جدا کردم. شما الان 
دفترچه های انتخاب رش��ته را بگیری��د، ما در دفترچه ها 
چهار س��ال است داریم می نویس��یم روزانه 15 پسر، 15 
دختر، ش��بانه 15 پس��ر، 15 دختر. همه دفترچه هایمان 
همین طور اس��ت. در مجموع در هر کلاس می شود 30 
دختر، 30 پسر. بازده کلاس هایمان بالا رفته است. استاد 
به من می گوید آقای ش��ریعتی! خدا پدرت را بیامرزد، تو 
باعث ش��دی که ما سر کلاس که می رویم مثال دخترها 
را از خودش��ان بزنیم، پس��رها را از خودشان. حالا مطابق 
شأن خودشان سر کلاس حرف می زنیم. تعارف که نداریم! 
دخترها می آیند می گویند به ما عزت دادید، ما می رفتیم 
پای تخته گزارش بدهیم، سمینار بدهیم، از آن ته کلاس 
متلک به ما می گفتند آب می شدیم پای تخته از خجالت. 
حالا به طور کامل سؤالاتمان را می پرسیم، کنفرانس مان را 
هم می دهیم، هیچ کسی هم نیست که به ما متلک بگوید 

و بسیار بسیار راضی اند از کلاس ها.
فوای��د ای��ن کار را در رش��د کیفی دانش��جویان هم 
می بینیم، برای مثال از وقتی این کار را کردیم معدل های 
دانشجویان تا دو نمره رشد کرده است، قبولی های ما زیاد 
شده است. ما سال اول بیش از 1200 مشروطی داشتیم، 
کلاس ها را که مجزا کردیم به کمتر از 600 نفر رس��ید. 
یعنی نصف ش��د حتی کمتر از نصف. این همه استدلال 
پای این کار هس��ت، خانواده ها تشکر می کنند، دخترها 
تشکر می کنند، اساتید تشکر می کنند. بروید آمار کمیته 
انضباط��ی را ببینید، آن زمان اگر نگاه کنید ده ها پرونده 
داشتیم از مسائل مختلف اما الان ما پرونده ای در کمیته 
انضباطی نداریم، به حداقل رسیده است. چرا؟ چون تا پیش 
از ای��ن کار عملا آتش و پنبه را کنار هم می گذاش��تیم و 
انتظار داشتیم اتفاقی نیفتد! طبیعت و سرشت این است 
که پالس روانی به هم داده می شود. چرا اسلام گفته است 
اگر خانمی جایی نشست و بلند شد، آقا ننشیند جایش. 
چرا؟ برای این که این گرما و این آثار روانی منتقل می شود.

* روزی که ما آمدیم، در دانشکده حقوق، بر 
سر یک دختر چهار تا پسر چاقو کشیدند! 

بعد از تفکیک کلاس ها بروید دانشگاه را نگاه 
کنید؛ دخترها یک گوشه نشسته اند درس 
می خوانند؛ پسرها هم آن طرف. ورودم آن 

طور بود و امروز این طور است؛ این برای من 
خیلی ارزش دارد. من الان احساس

 آرامش می کنم.

وقتی آمدیم؛ دانشکده علامه 
طباطبایی که به نام مفسر بزرگ 

قرآن است، گروه قرآن نداشت! به 
نام فیلسوف بزرگ اسلامی است، اما 

فلسفه اسلامی نداشت!

* وقتی کلاس ها را جدا کردیم معدل های 
دانشجویان تا دو نمره رشد کرد، 

قبولی های ما زیاد شد. ما سال اول بیش 
از 1200 مشروطی داشتیم، کلاس ها را که 

مجزا کردیم به کمتر از 600 نفر رسید. 
یعنی نصف شد، حتی کمتر از نصف.

فرهنگ و تمدن اس��لامی بیاید، تاریخ دول و ملل اسلام 
بیاید. مثلا زبان های خارجی ما، ادبیات ما و معارف ما در 
یک دانش��کده جمع هستند. 4000 نفر دانشجو هستند 
در یک مکان! حالا این ها شده است سه تا دانشکده، یکی 
دانشکده الهیات، یکی دانش��کده زبان های خارجی، یک 
دانش��کده زبان فارسی. زبان فارس��ی را حضرت آقا یک 
مأموری��ت جدیدی دادند، فرمودن��د باید زبان اول علمی 
ش��ود. خب این چه موقعی می توانست تحقق یابد. وقتی 
گروه را با جدیت تمام در یک دانشکده مجزا قرار دادیم با 
سه گروه زبان فارسی، زبان عربی و زبان شناسی که این 
سه تا به هم ریشه دارند. دانشکده زبان های خارجی مان 
دارد پیش می رود، در دستور کار امسال مان دو تا زبان را 
اضافه کردیم. زبان روسی نداشتیم اضافه شده است زبان 
چینی هم نداشتیم برای بهمن دانشجو گرفتیم و آن هم 
اضافه شده است. یا مثلا ما در دانشگاه ریاضی داریم، آمار 
داریم، رایانه هم داریم اما دانشکده اش را نداشتیم؛ آمدیم 
یک دانش��کده ریاضی-رایانه تش��کیل دادیم. با سه گروه 
آمار، گروه ریاضی، گروه رایانه.  از فوق لیس��انس دانشجو 
می گیرند. دانشکده حسابداری و مدیریت تأسیس کردیم، 
یک دانشکده ورزش راه انداختیم. سالن ها را ایجاد کردیم، 
استخر را ایجاد کردیم، الان دنبال زمین چمن و والیبال و 
این ها هستیم. اعتقادمان این است که هر چه ورزش را در 
جامعه و در دانشگاه و در جوانان مان توسعه دهیم سلامت 
فکری بچه ها بیش��تر می شود. دانشجو وقتی این کارها را 
می بیند چ��ه قضاوت می کند؟ می گوید این ها خدمتگزار 
ما هس��تند، ارباب ما نیستند. حالا هر چه از بیرون فشار 
سیاسی بیاورند، القا بکنند، دانشجو وقتی می بیند معاون 
من نصف ش��ب می رود خدمت او می گوید مش��کلت چه 
هس��ت و حل می کند متوجه می ش��ود که ما خدمتگزار 
اوییم. معاونت فرهنگی و دانشجویی بعضی وقت ها گزارش 
می دهد که دانش��جویان 100 نفر، 60 نفر، 80 نفر وضع 
مالی شان بد است پیشنهاد می کند، ما این قدر به این ها 
بدهیم. موافقت می کنیم و بهشان کمک می کند، چون در 
غیر این صورت مشکل پیدا می کنند، ما مشکلات بچه ها 
و شرایط روحی و اخلاقی شان برایمان خیلی مهم است.

- فرمودی�د اخلاق بچه ها و مش�کلات اخلاقی 
بچه ها برایتان مهم است؛ من از همین جا می خواهم 
وارد یکی از قسمت اصلی بحث مان بشوم؛ حاج آقا 
ش�ریعتی! یک حرف هایی درباره ش�ما می زنند؛ به 

گوش خودتان هم رسیده است؟

بزرگوار هم القائاتی می کردند که فلان اس��ت؛ حالا ما که 
کوچک تر از این حرف ها هستیم. بنده کار شخصی ندارم. 
بروید در دانشگاه بپرسید که آیا شریعتی این کار شخصی 
را برای خودش کرده است؟ برای قوم و خویش هایش کرده 
است؟ این منفعت شخصی را برده است؟ نه! از وقتی آمده ام 
اینجا از س��ال 66 یا 65 که آمده ام دانش��گاه در خدمت 
دانش��گاه بودم. در دانشکده روانشناسی بودم همین طور. 
معاونت بودم همین طور. الان که رئیس دانش��گاه هستم 
همین طور. تمام تلاشم این است که دانشگاه علامه رشد 
کند از حالت ملوک الطوایفی بیرون بیاید. یک شخصیت 
واحدی بگیرد، همه بر اس��اس یک هدف عالی دس��ت به 
دست هم بدهند. س��عی نکنند طایفه گرایی کنند. شما 
الان طایفه گرایی ها را می بینید در جهان، همین جریانی 
که در س��وریه اس��ت، جریانی که در مص��ر اتفاق افتاده 
اس��ت. یکی می کِشد این طرف، یکی می کِشد آن طرف، 
این وس��ط این ملت و مملکت اس��ت که ضربه می خورد؛ 
دانش��گاه هم همین طور است؛ من تمام تلاشم این است 
که طایفه گرایی را در دانش��گاه از بین ببرم و بر اس��اس 
یک سیستم علمی و منطقی پیش برویم لذا از وقتی که 
این اتفاق در دانش��گاه افتاده است رشد علمی ما مضاعف 
ش��ده؛ مقالات ما تقریبا چندین برابر شده است مجلات 
ما، وقتی بنده مس��ئولیت را بر عه��ده گرفتم ما 3 مجله 
پژوهش��ی داشتیم الان رسیده است به 30 تا مجله؛ الان 
دانشجوی فوق لیسانس ما رساله می دهد. مقاله می دهد 
برای چاپ. دانشجوی دکترای ما مقاله می دهد. ما موظف 
کردیم دانشجوی دکترا را که مقاله اش باید چاپ شود. این 
کار طبق آیین نامه اس��ت. خب روز اول که شروع کردیم 
گفتند این چه کاری است آقای شریعتی؟ این زور است؟ 
اما الان همه شان خوشحالند. می گویند شما باعث شدید 
که من اگر فردا خواستم عضو هیأت علمی شوم و گفتند 
مقاله داری، سربلند باشم. حالت نشاط و انضباط خاصی به 
وجود آمده. الان به طوری که معاونت پژوهشی خبر دادند 
رتبه ما درمقالات رسیده است به رتبه هفتم. در حالی که 
اگر گذشته ما را ببینید اصلا همچین چیزی نبوده است. 
بنده چه کار می کنم؟ می گویم باید مقاله چاپ شود. باید 
مقاله را ارائه کنیم. آیین نامه باید اجرا شود. روزهای اول 
سخت است ولی هر چه که جلو می آیند خودشان در آینده 

می گویند که چه کار خوبی بود.
- البت�ه این ه�ا ی�ک بخش قضیه اس�ت! یک 
چیزهای دیگری هم می گویند ... درباره جدا شدن 

شما بروید در دانشگاه بچرخید، نگاه کنید این رفت و 
آمدها چه طور شده است. دیگر ارتباطات مثل آن روزها 
نیس��ت؛ حواسشان به درس است، آن روز به بهانه جزوه، 
به این بهانه که اس��تاد چه گفت؟ س��ؤال چه بود؟ برخی 
ارتباطات ناس��الم برقرار می شد، پشت سر این ارتباطات 
مسائل بعدی بود که یک مقدار اندکی را برای شما گفتم. 
حالا بعضی ها جنجال می کنند؛ در روزنامه و سایت هایشان 
غیر منصفانه علیه ما می نویسند! حتی حاضر نیستند بیایند 
دلایل ما را بش��نوند! ی��ک طرفه به قاضی می روند، حکم 

صادر می کنند و علیه ما تیتر می زنند.
- نظر بعضی این است که حالا شما اینجا جلویش 
را گرفتید، آنها می روند در خیابان و کار خودش�ان 

را می کنند ... 
ای��ن دیگ��ر از آن اس��تدلال های عجی��ب و غریب 
اس��ت! واقعا ما باید دانش��گاه را مرکزی بکنیم برای این 
که دخترها و پس��رها در خیابان نروند و ... !  خیابان به 
عهده من نیست، مسئول خودش را دارد. بنده وظیفه ام 
این جاست؛ در این جا جلویش را بگیرم، خیابان هم هر 
کس��ی مسئولش است، انجام دهد. خدایا تو شاهد باش، 
ب��ا زبان روزه دارم می گوی��م، تا حالا هر چه دختر آمده 
است پیش من، اظهار رضایت کرده است. بعضی پسرها 

هم راضی اند، البته نه همه آنها!
بعضی پس��رها هم دائم از من س��ؤال می کنند آقای 
ش��ریعتی ما می خواهیم شما را ببینیم. می گویم چه کار 
دارید؟ می خواهیم نمره مان را ببنیم. تعجب کردم! خب 
نمره را باید از اس��تاد بگیرند، مدیر گروه هس��ت، رئیس 
دانشکده هست. بعد دیدم یک چیزی در دلش دارد، یک 
حرف��ی دارد. گفتم حرف آخرت را بگو. گفت پس ما کی 
با این دخترها آشنا شویم؟ گفتم خب حالا فهمیدم، من 
یک راهی به ش��ما می گویم. می روی به مادرت سلام من 
را می رس��انی و می گویی این آقا س��ید گفت برو در بین 

صریح و صمیمی با دکتر سید صدرالدین شریعتی رئیس دانشگاه علامه طباطبایی)ره(- قسمت اول :

ناگفته های آقای رئیس
گفت وگو از سیدمحمدعماد اعرابی

با هم گرم صحبت بودیم فکر این روزها را می کرد اما دلش قرص بود به خدایی که سخت قبولش 
داشت و البته به دعای پدرش؛ صحبت که به پدرش رسید اشک در چشمانش حلقه زد، سهم ما 
خاطره ای شد تا بدانیم به خاطر پدرش بورسیه دانشگاه میامی را رها کرده و به حوزه رفته است.

در آخرین روزهای ماه مبارک رمضان به دانشگاه علامه طباطبایی رفتیم تا پای درد دل هایش 
بنشینیم؛ صدرالدین شریعتی نه نگهبان بود و نه دانشگاهش شباهتی به پادگان داشت؛ البته به 
سرهنگ های کشورش افتخار می کرد! راحت و آرام در مقابل مان نشست و صمیمی و بی تکلف 
به سؤال هایمان جواب داد. گفتیم چه خبر است در دانشگاه علامه؟ گفتیم می گویند اساتید را 
بازنشست می کنید؟ از تفکیک جنسیتی گفتیم ... گفتیم و گفتیم و گفتیم آن قدر که حساب 
زمان از دس�تمان خارج ش�د؛ و حالا شما پای حرف هایمان بنشینید؛ پای حرف های مردی که 

بعد از آن هجوم رسانه ای، برای اولین بار می خواهد از خودش دفاع کند:
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حدود دو هزار و دویس��ت 
متر می ش��ود فضای کف، 
حدود هف��ت هزار مترش 
هم محل گردش و فضای 
سبز می ش��ود. الان در آن 
دانش��کدۀ ما، چهار تا باغ 
بزرگ می بینید. ش��ما این 
مجموعه م��ا را نگاه کنید 
500  اصله زیتون این جا 

کاشتیم. درختان پر از زیتون هستند. این فضای سبز باعث 
می شود دانشجو آرام شود اخلاقش خوب شود مشکلاتش 
کم ش��ود. حالت تهاجمی نداشته باشد. چون فضای سبز 
یک آرامش عجیبی ایجاد می کند. لذا در هر هکتاری ما 
یک دانش��کده می سازیم برای همین اینجا اگر ما خیلی 
بتوانیم دانش��کده بسازیم حدود 7 تا دانشکده می توانیم 
بسازیم. بقیه دانشکده هایمان را باید ببریم در سایت دوم 
دانشگاه،کنار ورزشگاه آزادی و توسعه آینده مان آنجاست.

سیس��تم ثبت نام ما دیگر مثل س��ابق نیست. کاملا 
الکترونیک شده. الان از هر نقطه می توانند ثبت نام کنند. 
بیایند روی سایت ثبت نام کنند و پولش را با کارت بدهند. 
سیس��تم فارغ التحصیلی باز اینترانتی ش��ده است یعنی 
کاملا الکترونیکی، از دانشکده، از خانه می توانند کارشان 
را انجام دهند، بعد که همه کارش انجام ش��د 24 ساعت 

بعد می تواند بیاید این جا گواهی اش را بگیرد و ببرد. 
ما امسال یک کارت واحد می خواهیم تعبیه کنیم که 
هم کارت تغذیه باشد، هم کتابخانه باشد، هم دانشجویی 
باش��د؛ دیگر کارت های متعدد نباشد که گم بشود. الان 

حداقل  نمی بین��م؛  حاکم 
در م��ورد دانش��گاه علامه 
به عنوان کس��ی که صبح 
تا شب در دانشگاه هستم 
می توانم بگویم در این شش 
سال ما جلسات گفت و گوی 
بسیار گسترده ای داشتیم، 
مخال��ف و مواف��ق ب��ا هم 
گفت وگو کردند. من اسم ها 
را نمی برم، از هر طیف در این گفت وگوها بود؛ اما در این 
وسط نه دعوا بود، نه یقه گیری بود، نه زنده باد و مرده باد بود، 
نه جس��ارت و فحش بوده است؛ بلکه نشسته اند گفت و گو 
کرده اند و حرف هایشان را بیان کرده اند. آن هم بر اساس 
منطق قرآنی »قل هاتو برهانکم ان کنتم صادقین«. یعنی 
بیایید برهانتان را بگویید، دلیلتان را بگویید اگر صادقید؛ 
چون محیط دانشگاهی محیط علمی است، در محیط های 
علمی هر چه استدلال قوی تر باشد، منطق قوی تر باشد، 
مفاهیم گویا تر باش��د، گرایش ها بهتر و صحیح تر اس��ت. 
برعکس اگر هیچ کدام از این ها نباش��د، خود به خود آن 
اثربخش��ی را نخواهد داشت. به خصوص در این انتخابات 
اخیر ده ها جلس��ه از طرفداران داوطلبان نامزد ریاس��ت 
جمهوری آمدند صحبت کردند، گاه خودش��ان مستقیم 
آمدند، گاه دوستانشان آمدند، گاه طرفدارانشان از هر طیف 
و جریانی. این که خیال کنید فقط یک گروه خاص آمده 
است نه؛ همه طیف ها و جریانات آمدند گفت وگو کردند، 
الحمدلله بدون این که تنشی ایجاد شود پرسش و پاسخ 
ش��ده است؛ دانشجو سؤال کرده است و آقایان هم جواب 

امسال سال  الحمدلله 
چهارم اس��ت که این کار 
اجرا می ش��ود. البته دولت 
قبل هم ی��ک کم با ما در 
این قضیه مس��أله داشت، 
ی��ک روزی به م��ا گفتند 
شنیدیم  ش��ریعتی!  آقای 
می خواهید کلاس ها را جدا 
کنید؛ گفتم دیر شنیدید! 
سه سال است که این کار 
را کرده ای��م. آثارش را هم 

برایشان توضیح دادم، تعجب کردند و قانع شدند. 
م��ن ای��ن را به که بگوی��م! روزی که م��ا آمدیم، در 
دانش��کده حقوق، بر س��ر یک دختر چهار تا پس��ر چاقو 
کشیدند! باور می کنید؟ در دانشگاه چاقو کشیدند! رئیس 
دانش��کده می داند، استادهایش می دانند؛ موقع امتحانات 
خرداد بود در همین حیاطی که دارید می بینید این اتفاق 
افت��اد، اما خدا را گواه می گیرم بروید همان حیاط را نگاه 
کنید، اصلًا همه دانشگاه را نگاه کنید؛ می بینید دخترها 
یک گوشه نشسته اند بین دو امتحان سؤال می کنند، درس 
می خوانند؛ پسرها هم آن طرف درسشان را می خوانند، نه 
این ه��ا به آنه��ا کار دارند، نه آن ها به این ها. این  برای من 
ارزش است، من سجده شکر به جا آوردم. ورودم آن طور 
بود و امروز این طور است؛ این برای من خیلی ارزش است. 
من الان احس��اس می کنم آرامم. خدا را شاهد می گیرم، 

آرامش دارم.

اقوام و آشنایان و محله ها 
بچ��رخ یک دخت��ر خوب 
ب��رای من پیدا کن و برای 
من زن بگیر. راه حلش این 
است و الا با این ارتباطاتی 
که ش��ما در دانشگاه پیدا 
می کنی��د، چهار روز دیگر 
از هم جدا می شوید. شما 
بروید از معاونت دانشجویی 
ازدواج هایی  این  بپرس��ید 
که از آش��نایی در کلاس 
و دانش��گاه شروع می ش��ود چقدر دوام دارد؟ اکثرشان به 
طلاق منجر می ش��ود. همدیگر را در دانش��گاه می بینند 
دلبس��تگی پیدا می شود، چهار روز دیگر یک چاخان تر و 
یک آدم پررو تری پیدا می شود حرف های دیگری می زند 

و این ها از هم جدا می شوند.
- حاج آقا می گویند ش�ما اس�اتید را به صورت 

اجباری بازنشسته کرده اید ...
ی��ک عده از اس��تادها اخراج بودن��د به خاطر همین 
مسائل، سوء رفتار با دختران مردم؛ ما برای حفظ احترام و 
شأن شان بازنشسته  شان کردیم. خدا می داند  ناگفته هایی 
در دل  دارم که اگر بگویم اس��تخوان ها می ترکد. بعضی 
موقع ها ما نمی خواهیم این ها را بگوییم. در دلم صحنه هایی 

هست شرعا حق گفتن ندارم!
... ادام�ه این گف�ت وگوی خواندن�ی را درباره 

بازنشستگی  اساتید و ... هفته آینده بخوانید ...

- جدی می فرمایید!؟ تصور این اس�ت که اینها 
باید جزو اولین رشته های این دانشگاه باشد ... 

خ��دا را گواه می گیرم وقتی آمدیم هیچ کدام از اینها 
نبود! 4، 5 سال است گروه فلسفه اسلامی را دایر کردیم از 
لیسانس تا دکترا. بعد گروه قرآنی را دایر کردیم، نداشتیم 
این ها را. لیسانس، فوق لیسانس، امسال هم دکترایش را. 
یک دانش��کده الهیات تأسیس کردیم حالا این دانشکده 
الهیات باید توس��عه پیدا کند این دانش��کده الهیات باید 
گ��روه فق��ه و مبانی در ابعاد مختل��ف و متعددش بیاید، 


